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خبر آخرین خبرها از کرونا

افزایش ۲۵ درصدی قیمت کتب 
درسی نسبت  به سال گذشته

ایلنا: «حســن ملکی»، رئیس سازمان پژوهش  �
و برنامه ریزی آموزشــی، درباره تأمین کتب درسی 
برای دانش آموزانی که تــوان مالی خرید کتاب را 
ندارنــد، توضیح داد: مــا در این خصوص بحثی با 
ادارات کل استان ها داشتیم، مبنی  بر اینکه با توجه 
به شــرایط متنوعی که از حیــث ترکیب جمعیتی 
و ناتوانــی برخی افــراد از نظر تأمیــن کتاب های 
درسی در استان ها وجود دارد، باید تأمین نیازهای 
آنهــا درخصــوص کتب درســی صــورت بگیرد. 
رئیس ســازمان پژوهــش و برنامه ریزی درســی 
گفت: درحال حاضر چیزی کــه طبق قاعده پیش 
می رود و نســبت به آن عمل شــده این است که 
طبق قانون، ما کتاب رایگان را صرفا برای اســتان 
سیستان وبلوچســتان ارســال می کنیم. همچنین 
«احمدرضــا امینی»، مدیــرکل نظارت بر نشــر و 
توزیع مواد آموزشــی، در واکنش به بازماندگی از 
تحصیل دانش آمــوزان آذربایجان غربی به علت  
عدم توانایی تهیه کتب درســی گفت: کتاب خیلی 
گران نیست و مثلا در دوره ابتدایی سال گذشته ۲۵ 
تا ۳۵ هزار تومان بوده اســت. امینی در پاســخ به 
این سؤال که اکنون بیش از یک میلیون دانش آموز 
هنوز برای تهیه کتب درســی ثبت نــام نکرده اند، 
آیــا اطلاعاتی دارید که علــت  ثبت نام نکردن آنها 
چیســت؟ گفت: طبق چیزی که اطلاع داریم اینها 
برای ثبت نــام مراجعه نکردنــد و اکنون تعدادی 
از اینها دارند اطلاعاتشــان را در سامانه سیدا ثبت 
می کنند و به ما قول دادند که در این یک هفته به 
حداکثر برسد. مدیرکل نظارت بر نشر و توزیع مواد 
آموزشــی در توضیح بودجه و هزینه ای که امسال 
برای چاپ و توزیع کتاب صرف شــد، توضیح داد: 
یکی از مواد اولیه تولید کتاب کاغذ است؛ با کمکی 
کــه دولت انجــام داد کاغذ کتاب درســی را با ارز 
دولتی تهیه کردیم و این باعث شد که قیمت کتاب 
درسی افزایش زیادی نداشته باشد. ولی سایر مواد 
اولیه به تناسب افزایش پیدا کرده و تأثیر داشته اما 
به  طور کلی قیمت کتاب درســی نســبت به سال 

گذشته ۲۵ درصد افزایش پیدا کرده است.

کاهش ۲.۵ درصدی نرخ بی کاری 
در استان تهران

ایسنا:  اســتاندار تهران از کاهش ۲.۵ درصدی  �
نرخ بی کاری در اســتان تهران نســبت  به زمستان 
ســال گذشته خبر داد. انوشــیروان محسنی بندپی 
دراین بــاره گفــت: براســاس ارزیابــی عملکــرد 
دستگاه های استانداری های کل کشور، استانداری 
تهــران در حوزه اشــتغال جزء ســه اســتان برتر 
کشــور معرفی شــده که این امر نشــان از تلاش 
دســتگاه های مختلــف اجرائی و فرمانــداران در 
فراهم کردن شرایط لازم برای ایجاد اشتغال جدید، 
حفظ اشــتغال موجود و پویایی و رونق اشــتغال 
دارد. بی تردیــد مهم ترین اصل در حفظ اشــتغال 
و ایجاد فرصت های جدید شــغلی، تلاش در رفع 
موانع تولید و توجه به شــعار سال، پشتیبانی ها و 
مانع زدایی هاســت. او افزود: براساس اعلام مرکز 
آمار و مستندات موجود، نرخ بی کاری استان تهران 
در شــش ماهه نخست امسال۶.۳ درصد است که 
این میزان نســبت به زمســتان سال قبل با کاهش 
۲.۵ درصدی بی کاری همراه شــده است. استاندار 
تهــران در بخش دیگــری از صحبت های خود بر 
لزوم ایجاد اشتغال در ســطح استان به ویژه برای 
جوانان اشــاره کرد و افزود: ایجاد شــغل پایدار و 
با ثبات برای جوانان با انگیزه به ویژه در استان تهران 
و در شــرایطی که دشــمن با اعمــال تحریم های 
ظالمانــه تولید و اشــتغال کشــور را هدف گرفته 
کار بسیار دشواری اســت اما با هم افزایی در سال 
۹۹ برای اولین بار از رقم تعهدات اشــتغال پیشی 
گرفتیم و در همین راستا نیز سال گذشته هیچ واحد 

تولیدی و صنعتی در استان تهران تعطیل نشد.

شناسایی ۱۷۶۰۵ بیمار جدید
 در کشور

شــرق: بنــا بــر اعــلام مرکــز روابط عمومی و  �
اطلاع رسانی وزارت بهداشــت، در شبانه روز گذشته، 
۳۶۴ بیمــار کووید ۱۹ جان خود را از دســت دادند و 
مجموع جان باختگان ایــن بیماری به ۱۱۶ هزار و ۴۳۶ 
نفــر رســید. از ۲۵ تا ۲۶ شــهریور ۱۴۰۰ و براســاس 
معیارهای قطعی تشــخیصی، ۱۷ هــزار و ۶۰۵ بیمار 
جدید مبتلا به کووید ۱۹ در کشــور شناســایی شد که 
دوهــزارو ۵۳۷ نفر از آنها بســتری شــدند. مجموع 
بیماران کووید ۱۹ در کشور به پنج میلیون و ۳۹۶ هزار و 
۱۳ نفــر و مجمــوع جان باختــگان این بیمــاری به 
۱۱۶ هــزار و ۴۳۶ نفر رســید. شــش هزارو ۹۰۲ نفر از 
بیماران مبتلا به کووید ۱۹ در بخش های مراقبت های 
ویژه بیمارســتان ها تحت مراقبت قــرار دارند. تاکنون 
۳۰ میلیون و ۷۸۲ هزار و ۳۳۸ آزمایش تشخیص کووید 
۱۹ در کشور انجام شده است. درحال حاضر ۱۶۸ شهر 
کشور در وضعیت قرمز، ۲۰۹ شهر در وضعیت نارنجی 

و ۷۱ شهر در وضعیت زرد قرار دارند.

تزریق بیش از ۴۱ میلیون 
واکسن در کشور

شــمار واکســن های تزریق شــده در کشور به  �
۴۱ میلیــون و ۲۵۰ هزار و ۴۶۰ دوز رســیده اســت. 
بنا بر اعــلام مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی 
تاکنون ۲۷ میلیون و ۷۹۰ هزار و  بهداشــت،  وزارت 
۸۳۵ نفــر دوز اول واکســن کرونــا و ۱۳ میلیون و 
۴۵۹ هزار و ۶۲۵ نفر نیز دوز دوم را تزریق کرده اند. 
طبق این گزارش مجموع واکســن های تزریق شده 
در کشور به ۴۱ میلیون و ۲۵۰ هزار و ۴۶۰ دوز رسید. 
همچنین اســتاندار تهران جزئیات اقداماتی را که 
در راستای واکسیناســیون افراد بالای ۱۸ سال که 
از روز سه شــنبه در استان آغاز خواهد شد، تشریح 
کرد. انوشــیروان محســنی بندپی گفت: ظرف دو 
هفته اخیر این آمادگی از سوی استانداری تهران و 
دانشگاه های علوم پزشکی استان تهران اعلام شد 
که می توانیم تمهیداتــی را اتخاذ کنیم که میزان 
واکسیناسیون و مراکز تجمیعی را افزایش دهیم. 
نهایتا در ۲۴ شــهریور معاونت بهداشــتی وزارت 
کشــور نامه ای در هفت بند به همه دانشگاه های 
علوم پزشــکی ابــلاغ کرد که براســاس آن مراکز 
تجمیعــی و تیم های واکســیناتور افزایش یابند و 
مراکز نیز به  صــورت شــبانه روزی فعالیت کنند. 
اســتاندار تهران گفت: از روز سه شنبه و ظرف ۱۰ 
روز که این اقدامات شروع خواهد شد، همه افراد 
هدف، دوز اول واکسن را دریافت می کنند. به گفته 
وی، روز گذشــته ۲۵۵ هزار دوز واکسن در تهران 
تزریق شد و قطعا تزریق دوز اول و دوم به موازات 
هم انجام می شــود. بندپی تأکید کرد: ۱۰ میلیون و 
۶۸۲ هزار نفر جمعیت بالای ۱۸ ســال در استان 
داریــم و ما از وزارت بهداشــت تقاضــا داریم که 
ثبت نام از طریق دانشگاه های علوم پزشکی انجام 
شــود. همچنین شــرکت هایی مثــل ایران خودرو 
و ســایپا اعلام آمادگی کردند کــه روزانه ۱۰ هزار 
واکســن به افرادی غیر از جامعه هدف خودشان 

تزریق کنند.

زالی: ۷ میلیون دوز واکسن
 نیاز داریم

فرمانده ســتاد مقابله با کرونای استان تهران  �
اعــلام کرد: بــرای برنامه ۱۰ روزه واکسیناســیون 
افراد بالای ۱۸ ســال به هفت میلیون دوز واکسن 
نیازمندیــم. علیرضا زالی در جلســه فوق العاده 
ســتاد مدیریت و مقابله با ویروس کرونای استان 
تهران گفت: بــرای اینکه بتوانیم تمام افراد بالای 
۱۸ سال را زیر پوشــش واکسیناسیون قرار دهیم، 
طبیعتــا امکانــات لازم برای آن بــرای ما فراهم 
نیست و این جلســه برگزار شد تا برنامه ریزی های 
لازم بــرای این کار انجام شــود و اگر این امکانات 
فراهم شــود، می توانیم در ۱۰ روز واکسیناســیون 
در اســتان را به اتمام برســانیم. زالــی افزود: اگر 
بخواهیم کل واکسیناســیون تهران را انجام دهیم 
بــه ۲۰ میلیــون دوز واکســن نیاز داریــم و تا روز 
گذشــته هفت میلیون و ۱۲۵ هزار واکسن در تهران 
تزریق شــده و یعنی ما به ۱۳ میلیون واکسن دیگر 
برای پوشــش کامل دو دوز تهــران نیازمندیم؛ اما 
برای واکسیناســیون در این ۱۰ روز، ۱۳ میلیون نیاز 
نداریــم، بلکه با هفت میلیــون دوز این کار انجام 

خواهد شد.

تعلیق واکسن اسپوتنیک از سوی 
سازمان جهانی بهداشت

یک مقام ســازمان جهانی بهداشت (WHO) از  �
تعلیق در روند تأیید واکســن کرونای تولید روســیه 
موســوم بــه «اســپوتنیک  وی» خبر داد. ســازمان 
بهداشــت جهانی گفته اســت روند تأیید این واکسن 
موقتــا تعلیق می شــود تا زمانی که دســت کم یک 
کارخانه روســی برای تولید واکســن بازرســی شود. 
جاربــاس باربوســا، یکی از مدیران ارشــد ســازمان 
جهانی بهداشــت، اعلام کرده اســت که روند تأیید 
واکسن روســی «اســپوتنیک  وی» به  دلیل نواقصی 
که در کارخانه های محل تولید این واکســن به وجود 
آمده تعلیق می شود. طبق گفته این مقام بهداشتی، 
درخواست روسیه برای صدور مجوز اضطراری پس 
از بروز این خطا در بازرسی سازمان جهانی بهداشت 

در روسیه در ماه می  متوقف شده است.

نســترن فرخه: شــیوع کرونا و نبود مدیریت صحیح اجرای محدودیت ها به 
عقیده بســیاری از کارشناســان تأثیر مستقیمی بر مســئله همیشگی شکاف 
طبقاتی جامعه گذاشــته کــه این روزها بیشــتر از قبل به چشــم می خورد، 
از زیرپاگذاشــتن مقــررات منع تردد در نیمه شــب که چنــد روزی از لغو آن 
می گذرد و همین طور ســفرهای تفریحی داخل و خارج از کشــور افراد مرفه 
که علتی جز ســرگرمی و عدم نگرانی از جریمه هــای نقدی ندارد تا اجبار به 
کار و گاه زیر پا گذاشتن قوانین توسط یک کاسب، راننده تاکسی، کارگر روزمزد یا 
دست فروش که در شــلوغی خیابان ها برای امرار معاش، مجبور به کارکردن 
بوده اســت، همه اینها نشان از علت های زیرپاگذاشتن قوانین محدودیت های 
هر قشــر و طبقه از جامعه دارد، درباره برخی تفریح های بعضی افراد در این 
ایام، حتی علیرضا ناجی، رئیس مرکز تحقیقات ویروس شناسی دانشگاه علوم 
پزشکی شــهید بهشــتی، با انتقاد از اینکه پیک های چهارم و پنجم به خوبی 
کنترل نشدند، می گوید «مسافرت های داخلی و خارجی شهریورماه هم شروع 
شد، همچون صحنه هایی از کنسرت های موسیقی در ترکیه که می بینیم افراد 
ایرانی در آنجا حضور دارند و در این شــرایط ســفر رفته اند. آیا در این شرایط 
خاص وزارت بهداشــت و دولت برای برگشــت این افراد از ســفر به ایران و 
خطر ابتلا برنامه ای دارند؟». با وجود اینکه رعایت نکردن دســتورالعمل های 
بهداشتی، ریسک ابتلا را بالا می برد و برخی این روزها ترس هزینه های درمان 
کرونا را دارند، اما افراد دیگری هســتند که با دردست داشتن خدمات باکیفیت 
درمانی بالا، بدون دغدغه مانند قبل از کرونا تفریح های خود را از سر می گیرند. 
در همین مورد احمد بخارایی، جامعه شناس، بر این باور است که «مثلا فردی 
که یک کاســب جزء اســت، با وســیله نقلیه کار می کند یا دست فروش است 
که کاملا هم در معرض ابتلا قرار دارد اما در این شــرایط باید برای زنده ماندن 
در جامعه حضور داشــته باشــد و برخی از قوانین مربوط به محدودیت های 
کرونا را هم زیر پا بگذارد، درصورتی که این موضوع کاملا نشــان دهنده شکاف 
طبقاتی است و دوقطبی شدن یک فاجعه بزرگ برای جامعه است، درحالی که 
این دوقطبی شدن اجتماعی، سیاسی و فرهنگی در این ایام فقط خود را بیشتر 
به نمایش گذاشــته است، یعنی آنچه پنهان بود بیشتر عرض اندام کرده و به  
واسطه کرونا بیشــتر گردوغبارهایش کنار رفته و خود واقعی اش مشخص تر 
شده است». اما موضوع قابل اهمیت دیگر این است که با وجود نمایش بیشتر 
این شکاف و همین طور نداشتن تمهیدات لازم از سوی مسئولان در ایام کرونا 
که فشــار بسیاری را بر قشر متوســط و رو به  پایین جامعه وارد کرده، باید دید 
عواقب فشارهای روانی حاصل بر این اقشار چگونه خواهد بود که سیدحسن 
موسوی چلک، رئیس انجمن مددکاری اجتماعی ایران، می گوید «طبق بررسی 
وزارت بهداشت در سال ۹۴ حال سلامت روان ما خوب نبود و ۲۳ تا ۲۵ درصد 
مردم حداقل یک اختلال روانی داشــتند که طبیعتا بحران ها، تشدیدکننده این 
اختلال ها خواهد شــد و بسته به زمان، قدرت، گستردگی و مسائل دیگر شدت 
آن کم و زیاد می شود که در این یک سال و نیم هیچ سازوکاری برای جلوگیری 

از این وضع انجام نشد».
سفرهای شهریور خطر شعله ورشدن شیوع را در پی دارد

علیرضا ناجــی، رئیس مرکز تحقیقات ویروس شناســی دانشــگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی، در گفت وگو با «شرق»، ضمن اشاره به ممنوعیت های 
تردد شــبانه که چند روزی از لغو آن می گذرد، می گوید: «محدودیت شــبانه 
بــه این معنی نبود که ویروس فقط در شــب منتقل می شــود، در واقع عمل 
خوبــی برای کاهش دورهمی ها بود اما می بینیم که در روز هم این تجمعات 
صورت می گیرد، رستوران ها باز است، در اتوبوس و مترو تردد بالاست و موارد 
دیگر و فقط این نیســت که بگوییم ویروس در شــب منتقل می شــود، بلکه 
باید محدودیت های خاص در طول روز هم در نظر گرفته شــود و محدودیت 
هوشــمندتری تعیین شــود، حتی تضادی هم وجود داشت، به این شکل که 
مراکز واکسیناســیون ۲۴ســاعته راه انداختیم ولی منع تردد شبانه هم اعمال 
می شد، درصورتی که باید حداقل شماره ماشین افرادی که برای تزریق واکسن 
اقدام می کردند، ثبت می شــد تا دچار مشکل نشــوند». او درباره خطر ابتلا در 
مترو، اتوبوس و وســایل حمل ونقــل عمومی، ادامه می دهــد: «با منع تردد 
شبانه تا حدودی می شد جلوی شب نشینی ها را گرفت، اما موضوع این است 
کــه برای خطر ابتلا در روز چه باید کرد، دولــت باید امکانات به مردم می داد 
و تعــداد واگن های مترو و اتوبوس ها را بیشــتر می کرد که ایــن کار را نکرد و 
هیچ تســهیلاتی به مردم داده نشــد». رئیس مرکز تحقیقات ویروس شناسی 
دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با اشــاره به سفرهای برخی افراد طی 

روزها و هفته های گذشــته، اضافه می کند: «در کنار اینها، موضوع مسافرت ها 
مطرح اســت که چگونه باید جلوی آن گرفته شود، پیک های چهارم و پنجم 
دامنه بلند داشــتند و بدون اینکــه کنترل خوبی هــم روی آن صورت گرفته 
باشــد، مسافرت های داخلی و خارجی شــهریور ماه هم شروع شد، همچون 
صحنه هایی از کنسرت های موسیقی در ترکیه که می بینیم افراد ایرانی در آنجا 
حضور دارند و در این شرایط سفر رفتند، البته من مخالفتی با این عمل ندارم، 
اما آیا در این شــرایط خاص وزارت بهداشــت و دولت برای برگشت این افراد 
از ســفر به ایــران و خطر ابتلا برنامه ای دارند؟ در هــر صورت باید ببینیم چه 
راهکاری برای کنترل این موضوع وجود دارد، چون هر گونه تجمع، چه مراسم 
شــادی باشــد، چه غم و عزاداری همه باعث انتقال ویروس اســت، با وجود 
احساس خوش بینی که برای کاهش پیک در برخی از استان ها وجود دارد، این 

حرکت ها باعث شعله ورشدن شیوع در روزهای آینده خواهد شد».
۲۳ تا ۲۵ درصد از شهروندان با حداقل یک اختلال روانی

سیدحســن موســوی چلک رئیس انجمن مددکاری اجتماعــی ایران در 
گفت وگو با «شرق» درمورد خطرات افزایش شکاف طبقاتی در پاندمی کرونا، 
بین اقشــار پاییــن و بالای جامعه در نوع زیســت این یک ســال ونیم که افراد 
داشــتند، می گوید: «افرادی که در طبقات بالای جامعه هستند سبک زندگی 
و اقتضائات خودشــان را دارند و از یک زاویه دیگــر به جامعه نگاه می کنند، 
آنهایی هم که در طبقات پایین تر جامعه هستند از زاویه خودشان به اتفاقات 
جامعه نگاه می کنند. حال در دوران کرونا استراتژی فاصله گذاری اجتماعی و 
دســتورالعمل هایی تعریف شد که همه اقشار از پولدار و بی پول همه موظف 
به رعایت آن شــدند و بنابراین حق نداریم هیچ کدام در هر طبقه که هســتیم 
نســبت به اینها بی توجه باشیم. تقریبا شیوع کرونا به دو سال می رسد و تقریبا 
مردم در این مدت صبوری کردند، این در حالی است که می بینیم برخی دیگر 
کشورها همه واکســن زدند و در مسابقات فوتبال، تماشاچی ها کنار هم برای 
تماشــای فوتبال نشســتند. از این جهت می گویم مردم صبوری کردند، چون 
اگر از همه ظرفیت ها برای واکســن استفاده می شد الان محدودیت ها این قدر 
طولانی نمی شد و این مشکلات اقتصادی را تجربه نمی کردند. از طرفی در کنار 
تحریم ها، نظام تأمین اجتماعی هم آن قدر قوی نیست که در این شرایط مردم 

را مورد حمایت قرار دهد تا مردم بدون دغدغه مالی باشند».
چلک ضمن اشاره به اینکه کاهش ارتباط ها و تفریح روی بروز هیجانات اثر 
گذاشت، ادامه می دهد: «کاهش امکان تخلیه هیجانات در کنار مرگ و میرهایی 
که روزانه می بینیم، همچنین مشــکل تأمین واکسن، همه  روی روان مردم اثر 
خواهد داشــت، با وجودی که گفته می شــد واکســن کرونا از مرگ پیشگیری 
می کند، اما جزء کشــورهایی بودیم که پایین ترین واکسن را تزریق کردیم، حتی 
خبرهایی همچون خرید صندلی به جای واردات دارو، روی روان من و شــما 
به عنوان شــهروند اثر می گذارد و باید یک جایی خودمــان را تخلیه کنیم که 
در مقابــل قانون و مقررات این فرصــت تخلیه پیش می آید، مثلا در تعطیلی 
کرونا، بازارها باز بود و خیابان و مترو هم شــلوغ بود، چون مردم خسته شدند 
و یک ســال و نیم اســت رنگ آرامــش را ندیده اند». رئیــس انجمن مددکاری 
اجتماعــی می گوید: «امــا در کل می خواهم بگویم که مــا در قبال خودمان، 
اطرافیانمان و جامعه مســئول هستیم، باید مقررات را رعایت کنیم. اینکه فرد 
از طبقه مرفه یا غیرمرفه باشد مهم نیست، بلکه با وجودی که دولتمردان باید 
کار خودشان را انجام دهند، من و شما به عنوان شهروند اگر مقررات را رعایت 
نکنیم دودش به چشم خودمان و عزیزانمان می رود». وی در پاسخ به اینکه آیا 
بعد از کرونا ما دچار پاندمی بیماری های روانی خواهیم شد؟ اضافه می کند: 

«طبق بررســی وزارت بهداشت در سال ۹۴ حال سلامت روان ما خوب نبود و 
۲۳ تا ۲۵ درصد مردم حداقل یک اختلال روانی داشــتند که طبیعتا بحران ها 
تشــدید کننده این اختلال ها خواهد شد و بســته به زمان، قدرت، گستردگی و 
مسائل دیگر شدت آن کم و زیاد می شود و در این یک سال ونیم هیچ سازوکاری 
برای جلوگیری از این وضع ایجاد نشد و سازمان های مسئول در این حوزه باید 
آمادگی پاسخ گویی به مطالبات مردم در حوزه سلامت روان را داشته باشند که 

فعلا نشانه ای از این آمادگی دیده نمی شود».
کرونا، شکاف طبقاتی را آشکارتر کرد

احمــد بخارایی، جامعه شــناس، در گفت وگو با «شــرق»، درباره ارتباط 
شکاف طبقاتی جامعه و موضوع شیوع کرونا در این ۱۹ ماه گذشته، می گوید: 
«به هر پدیده اجتماعی از دو زاویه می توان نگاه کرد که یک جنبه آن سلبی 
و جنبــه دیگر ایجابی اســت، این قوانینی که مقرر می شــود، همچون منع 
رفت وآمدهایی که داشتیم از دید ســلبی آن، این چنین است که چه کسانی 
نمی توانند این قانون را رعایت کنند؟ در واقع افرادی که مجبورند به دلایلی 
در جامعه حضور پیدا کنند، جبر اجتماعی و اقتصادی منجر به این مســئله 
می شــود، همان طور که می دانید جایی هم در این مدت وجود نداشت تا به 
ایــن افرد در زمان شــیوع کرونا درآمد ماهانه بدهد تا بــه دلیل خطر ابتلا و 
رعایــت قوانین در خانه بمانند، البته برخی کشــورها این کار را انجام دادند، 
طبق مشــاهدات حضوری که داشتم در بعضی کشورها حتی افراد مجاز به 
فعالیت اقتصادی هم گاه به دولت اعلام کردند که ترجیح می دهند در خانه 
بمانند و تحت پوشــش حمایت اقتصادی ۸۰ درصد دولت قرار گرفتند». او 
ادامه می دهد: «اما در این صحنه هرچه اقشــار آســیب پذیرتر باشند و برای 
گذران زندگی روزمره، نیاز به فعالیت بیشــتر داشته باشند در رعایت نکردن 
مقررات مربوط به کرونا، بیشــتر به چشــم می خورند؛ بنابراین ارتباطی بین 
میزان درآمد و جنبه سلبی ماجرا وجود دارد، با توجه به اینکه همه چیز هم 
نســبی است، بنابراین همه  چیز در این شــرایط سلبی تر می شود، مثلا فردی 
که یک کاسب جزء اســت، با وسیله نقلیه کار می کند یا دست فروش است، 
کاملا در معرض ابتلا قرار دارد، ولی در این شــرایط باید برای زنده ماندن در 
جامعه حضور داشــته باشــد و برخی از قوانین مربــوط به محدودیت های 
کرونا را هم زیر پا بگذارد». این جامعه شناس، با اشاره به جنبه ایجابی ماجرا 
اضافــه می کند: «در جنبه ایجابی ماجرا یک نفر از روی اراده قوانین را زیر پا 
می گذارد، یعنی امکان رعایت را دارد اما انجام نمی دهد، این افراد خودمحور 
و فردمحور هســتند و اصلا افراد جمع گرایی نیستند، یعنی منفعت فردی را 
همیشه ترجیح می دهند، معمولا هم پول دارند و مثلا رفت وآمد به شهرهای 
دیگر ممنوع می شــود ولی آنها بدون اهمیت به جریمه یک میلیونی برای 
آســایش خودشان قوانین را زیر پا می گذارند و به تفریح خود می رسند، مگر 
اینکه این افــراد از فرهنگ و تحصیلات خاص برخوردار باشــند و قوانین را 
رعایت کنند. بحث اصلی این اســت که وقتی اقتصاد ســالم نباشد و نظام 
حکمرانی درستی برقرار نباشد، آدم ها احساس تعلقی به جامعه نخواهند 
داشت، هرچه این حس تعلق بیشتر باشد قانون گرایی بیشتر و قانون شکنی 
کمتر صورت می گیرد، اما اگر ببینند مجموعه مدیریت در واقع ســاز خودش 
را می زند و به آنها توجهی نمی کند، این مسئله از یک جا و به شکلی بیرون 
می زند؛ مثلا زمانی که کرونا باشــد در قالب زیرپاگذاشــتن قوانین و در جای 
دیگر مثل توزیع فرصت ها با رانت، فســاد و پارتی بازی خود را نشان می دهد 
که همه اینها حلقه های یک زنجیره است، پس یک پدیده را باید از چند زاویه 
ارزیابی کرد». بخارایی در پاســخ به اینکه آیا شــیوع کرونا بر شکاف طبقاتی 
اثرگذار بوده یا نه؟ می گوید: «من خیلی موافق نیســتم که کرونا تأثیر ویژه ای 
بر افزایش شــکاف طبقاتی داشته است، چون این شکاف طبقاتی متأسفانه 
در ســه دهه اخیر یعنی پایان جنگ شــروع شده و بیشــتر و بیشتر هم شده 
اســت که این هم باز به توزیع فرصت ها، نگاه های ایدئولوژیک محور مربوط 
اســت که خیلی ها را قبول نداشــتند و آنها کم طرد شدند، این دو  تکه  شدن 
جامعه از همان زمان شروع شد، در واقع این شکاف یک شبه به وجود نیامده 
که الان قشــر متوســط کمتر و افراد دهک یک و دو و همچنین دهک ۹ و ۱۰ 
بیشتر شده اســت، دوقطبی شدن یک فاجعه بزرگ برای جامعه است و این 
دوقطبی شدن اجتماعی، سیاســی و فرهنگی در این ایام فقط خود را بیشتر 
به نمایش گذاشته است، یعنی آنچه پنهان بود بیشتر عرض اندام کرده و به 
واســطه کرونا بیشتر گردوغبارهایش کنار رفته و خود واقعی اش مشخص تر 

شده است».

مرفه ها برای تفریح و غیر مرفه ها از سر اجبار قوانین قرنطینه را زیر پا گذاشتند

کرونا شکاف طبقاتی را آشکارتر کرد

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی حوزه 
ثبتی نوشهر

نظر به دســتور مواد ۱و۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رســمی مصوب ۱۳۹۰/۰۹/۲۰,املاک متقاضیانی که در هیــات موضوع ماده یک قانون 
مذکور مستقر در واحد ثبتی نوشهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان 

محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد
املاک متقاضیان واقع در قریه سنگسرا  پلاک ۵اصلی بخش ۳ قشلاقی

۲۵۸۶فرعی آقا/ خانم منصور احمدیان کوچک فرزند احمد  نســبت به ششــدانگ یک 
قطعه زمین به مساحت ۷۰۶/۱۹ مربع خریداری بدون واسطه با واسطه از صغری قاضی 
اندرور  لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای 
فاقد ســند رســمی و ماده ۱۳ آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز 
از طریق این روزنامه محلی اکثیرالانتشــار در شهرها منتشر و در روستاها علاوه بر انتشار 
آگهی، رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشــخاص ذینفع به آرای اعلام شــده اعتراض 
داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو 
ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رسید اخذ نمایند، معترض 
باید ظرف یک ماه از تاریخ تســلیم اعتــراض مبادرت به تقدیم دادخواســت به دادگاه 
عمومــی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواســت به اداره ثبــت محل تحویل دهد که 
در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتی که 
اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد با معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه 
عمومــی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت می نماید و صدور 
ســند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. بدیهی است برابر ماده ۱۳ آئین 
نامــه مذکور در مورد قســمتی از املاکی که قبلا اظهار نامه ثبتی پذیرفته نشــده، واحد 
ثبتی با رای هیات پس از تنظیم اظهارنامه حاوی تحدید حدود، مراتب را در اولین آگهی 
نوبتی و تحدید حدود به صورت همزمان باطلاع عموم می رســاند و نسبت به املاک در 
جریان ثبت و فاقد ســابقه تحدید حدوده واحد ثبتی آگهــی تحدید حدود را به صورت 

اختصاصی منتشر می نماید.م الف ۱۱۹۲۴۱۰
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چرا با گذشــت بیش از یک سال از آغاز مجلس یازدهم 
طرحی که این همه مدعی داشــت به ثمر ننشســته است. 
اصولگرایان و حامیانشان که در مجلس دهم، اصلاح طلبان 
را متهــم به پنهــان کاری می کردند و مدعــی بودند حامی 
شــفافیت نیســتند، چرا این اندازه در نهایی کردن و تصویب 
طرحی که خودشــان در مجلس قبلی سردمدار آن بودند، 
تعلــل می کنند؟ مدت هاســت نماینــدگان مجلس وعده 
می دهند که طرح شفافیت آرای نمایندگان نهایی شده و در 
انتظار طرح در صحن علنی است و به زودی مطرح می شود 
اما مشــخص نیست که این انتظار چرا این قدر طولانی شده 
و این «به زودی» چه زمانی فرامی رســد. تعویق و تعلل در 
عملیاتی سازی این طرح شائبه سیاسی کاری را مطرح کرده 
اســت؛ اینکه آن همه سروصدا و جنجال در مجلس قبلی 
بر سر به سرانجام نرسیدن این طرح صرفا به واسطه اهداف 
سیاســی رخ داده بود و حالا به نظر می رسد کسی نه نگران 
فوریت آن اســت و نه چندان دغدغه تصویــب آن را دارد. 
حالا رســانه های اصولگرا اظهارنظرهایی از ســوی برخی 
نمایندگان مجلس اصولگرا منتشــر می کننــد که حاوی و 
حامل اماواگرهایی در مسیر این طرح است. به نظر می رسد 
اگر هم طرحی دراین باره در مجلس به تصویب برسد تبصره 
و استثناهایش آن قدر زیاد خواهد بود که با آن همه ادعای 
نمایندگان در مجلس گذشته فاصله زیادی خواهد داشت. 
در واقــع به نظر می رســد نمایندگان اصولگــرا صرفا برای 
اینکه نشان داده باشند طرحشان جنبه سیاسی کاری نداشته، 
اقدام به تصویــب آن خواهند کرد، اما خروجی آن با نفس 
شفافیت فاصله معناداری خواهد داشت و کلیت حاکم بر 
مجلس هم تمایل چندانی به شفافیت آرا ندارند؛ چندان که 
مجالس قبلی هم نداشتند. حسین امامی راد، نماینده مردم 
چنــاران در مجلس، دربــاره شــفافیت آرای نمایندگان به 
فارس گفته اســت: ما دو نوع شــفافیت مطلق و شفافیت 
مقید داریم که من با شــفافیت مطلق موافق نیســتم. این 

در حالی است که کلیات شــفافیت را قبول دارم. در برخی 
نقاط حق مردم اســت بدانند که وکیل و نماینده ای که آنها 
به مجلس فرستاده اند چه موضع گیری هایی در بحث های 
کلان کشوری، سیاســت خارجی و موضوعات داخلی دارد 
و باید این شفافیت وجود داشــته باشد. نماینده چناران در 
مجلس گفته است: مردم یک حوزه انتخابیه باید بدانند که 
نمایندگان آنها چه موضع گیری هایی درباره مواضع داخلی 
دارند و باید شفافیت را به نقاطی که مصالح مردم در آنجا 
اســت، ببریم ولی در برخی جاها نیاز به شفافیت نیست که 
می توانم به رأی به وزرا و اعضای کابینه اشــاره کنم که این 
موضوع مربوط به این دولت و دولت قبل نیســت بلکه کل 
دولت ها مدنظرم اســت، زیرا شــاید درنهایت این شفافیت 
به نفع مردم حوزه انتخابیه نباشــد. شفاف سازی در رأی به 
اعضای کابینه ممکن است در حوزه انتخابیه تأثیرات منفی 
داشته باشد که به نفع آن مردم نباشد. طرح شفافیت آرای 
نماینــدگان قطعا در مجلس یازدهم به ســرانجام مقصود 

خواهد رسید ولی باید به برخی موارد قیدهایی بزنیم.
طرح شــفافیت آرای نمایندگان اگرچه ابتدا در مجلس 
دهم مطرح شــد اما به سرانجام نرســید. در نهایت پس از 
چند ماه بررسی در مرکز پژوهش های مجلس و کمیسیون 
تدوین آیین نامه داخلی مجلس ۱۵ بهمن ماه ســال گذشته 
در مجلس اصولگرایان هم به رأی گذاشته شد اما تصویب 
نشــد. این طرح در همان زمان هم ۱۵۳ رأی موافق داشت 
امــا از آنجا کــه اصــلاح آیین نامه داخلی مجلــس بود و 
به دو ســوم آرای نمایندگان نیاز داشــت، ســه رأی مثبت تا 
تصویب شــدن فاصله داشــته و رد شــد. بلافاصله بعد از 
رد ایــن طرح بیش از ۵۰ نماینده مجلس به هیئت رئیســه 
مجلس برای بررسی مجدد طرح شفافیت آرای نمایندگان 
نامــه زدند، چراکه معتقد بودند شــفافیت آرای نمایندگان 
مبحث قابل توجهی در مجلس اســت و عمده نمایندگان 
به آن حساسیت لازم را دارند، اما برخی معتقد بودند طرح 

موجود نمی تواند جواب گوی اهداف شــفافیت آرا باشــد. 
مخالفت مجلس با کلیات طرح شــفافیت آرا البته با فصل 
بررسی بودجه در مجلس هم زمان شد و با فوریت به صحن 
بازنگشــت. ۲۸ بهمن ماه سال گذشــته درخواست بررسی 
مجدد طرح شفافیت در صحن علنی مطرح شد. در همین 
جلســه محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس تصریح کرد که 
ضعف هایی در طرح شــفافیت آرا وجــود دارد، اما با رأی 
نمایندگان و در مدار بررسی مجدد قرارگرفتن آن، مشکلات 

آن را رفع خواهیم کرد.
ســلیمی، نماینده مجلس، هفته پیش گفته بود: «طبق 
ماده ۱۰۰ آیین نامه می توان درخواســت رســیدگی خارج از 
نوبت به طرح شفافیت را مطرح کرد؛ به گونه ای که هرگاه 
۵۰ نفر از نمایندگان چنین درخواســتی را درباره رســیدگی 
به طرحی داشــته باشــند، چنانچه نماینــدگان در صحن 
موافقت کنند، طرح مورد نظر خارج از نوبت در صحن مورد 
رسیدگی قرار می گیرد». اینکه این اتفاق نیفتاده یا نمی افتد 
نشــان دهنده این است که طرح شــفافیت چندان دغدغه 
ذهنی نمایندگان نیســت که درخواســت رسیدگی خارج از 

نوبت و فوری برای این طرح را داشته باشند.
نشانه دیگر برای نه تنها نبود این دغدغه بلکه برعکس 
حرکت در جهت مخالف آن، اینکه جلســه رأی اعتماد به 
کابینه ســیزدهم هم گذشــت و این طرح به آن مقطع هم 
نرســید، بلکه در جریــان رأی اعتماد بــه کابینه جمعی از 
نمایندگان مجلس در جلسه علنی شنبه ۳۰ مرداد به استناد 
ماده ۱۲۲ آیین نامه داخلی مجلس با تدوین نامه ای خطاب 
به هیئت رئیســه مجلس خواســتار رأی گیری برای وزرای 

پیشنهادی به صورت ورقه ای و مخفی شده بودند.
در هفته های اخیر تعدادی از نمایندگان تذکراتی درباره 
در دســتور کار قرارگرفتن طرح شفافیت آرای نمایندگان در 
نشســت علنی مجلــس داده اند. اول شــهریور ماه بود که 
حجت الاســلام جواد نیک بین در تذکری شــفاهی خطاب 

بــه رئیس مجلس بیان کرد: از شــما نیز انتظار دارم هرچه 
سریع تر طرح شفافیت آرای نمایندگان در دستور کار مجلس 
قرار گیرد. اگر ما انتظار داریم دولت شفاف باشد در گام اول 
مجلس باید شــفاف شــود. شــفافیت تعارض منافع را از 

بین می برد. اگــر ما می خواهیم 
حقوق های  دولتی،  قراردادهای 
نجومی و مســائل بانکی شفاف 
شــود اول باید خودمان شــفاف 
باشــیم. محمدباقر قالیباف هم 
در پاســخ گفت که در کمیسیون 
آیین نامه مجلس در حال بررسی 
است و نهایی شــده و با اولویت 
در دســتور کار مجلــس قــرار 
خواهد گرفت. نصراالله پژمان فر، 
نماینده مشــهد، اخیــرا در نطق 
میان دســتور خود اشاره کوتاهی 
به ایــن موضوع داشــته و گفته 
انتظار داریم هیئت رئیســه آن را 
ســریع تر در دستور کار قرار دهد. 
خبرگــزاری فــارس نوشــته که 
نمایندگان عضو کمیسیون تدوین 
از یک   آیین نامه داخلی مجلس 
سو می گویند که بررسی طرح در 
آن کمیســیون تمام شده و تأکید 
دارنــد کــه طرح در کمیســیون 
نهایــی و تقدیــم هیئت رئیســه 
شده اســت، اما از ســوی دیگر 
هیئت رئیســه آن را اعلام وصول 
نکرده و این به آن معناســت که 
هنوز طرح به دست آنها نرسیده 

است!

طرح شفافیت آرای نمایندگان مقید می شود
به  نام شفافیت، به کام اصولگرایان


